

**MEMORY & LEARNING AND EXECUTIVE  
FUNCTIONS PERFORMANCE IN PATIENTS WITH  
MULTIPLE SCLEROSIS: CLINICAL AND 3.0 TESLA  
MR IMAGING STUDY**

**Thesis**

Submitted for Partial Fulfillment of M.D Degree in  
**NEUROLOGY**

*By*

***LAMIAA IBRAHIM ABDAL-AZEEM DAKER***

(M.B., B.Ch.; M.Sc. Cairo University)

*Supervised By*

**PROF. SHERIF HAMDY ABD ELMAASOUD**

*Professor of Neurology,  
Faculty of Medicine, Cairo University*

**PROF. HALA ABD ELMAGEED SHAHEEN**

*Professor of Neurology,  
Faculty of Medicine, Fayoum University*

**DR. AHMED MOHAMMED ABOMOUSA**

*Assistant Professor of Neurology,  
Faculty of Medicine, Cairo University*

**DR. LOAI AZZAT MAHMOUD**

*Assistant Professor of Radiology,  
Faculty of Medicine, Cairo University*

**FACULTY OF MEDICINE**

**CAIRO UNIVERSITY**

**2012**

## **SUMMARY AND CONCLUSION**

Multiple sclerosis is a common disease which affect patients in their productive period of life. Cognitive impairment is one of the most important manifestation of patients with MS. The interest in cognitive dysfunction is growing up especially in the last decade.

The aim of this study is to investigate the pattern of memory & learning and executive function impairment in MS patients and to explore its relationship to pathological changes obtained by high field MRI (3.0 Tesla) in MS.

The present study was conducted on 30 Egyptian patients diagnosed as clinically definite MS and 10 healthy control subjects, age, sex and educational level matched for comparison of the psychometric results.

All the patients were subjected to thorough neurological assessment, clinical evaluation of fatigue, depression and disability, as well as neuroradiological assessment by 3 Tesla MRI brain. The patients and controls underwent psychometric evaluation.

In the present study 80% of the patients showed abnormal test score in CVLT-DR. As long term memory recall was the only affected domain while the short term, the total memory recall and the recognition components were normal as appeared in the CVLT.

The impairment in long term memory recall in MS patients could be attributed to impaired retrieval from memory storage with an encoding preservation corresponding to the hallmark of subcortical dementia.

The impairment of long term recall could be also attributed to poor sustained attention ability during continuous retrieval of newly learned material, this was supported by the highly statistically significant correlation between the information processing speed and delayed memory recall in this study.

The MS patients showed impaired visuospatial memory performance as the both total and delayed memory recall were affected with intact recognition ability as appeared in BVMT. It was found that 46.67% of patients showed impaired delayed visuospatial memory recall , and 43.33% of the patients showed total impaired visuospatial memory recall. This could be explained by the poor retrieval of visual material with intact encoding in MS patients.

As regard the executive function performance, all aspects of executive functions were involved in MS patients. As the most frequently affected domains were information processing speed and represented 93% and 90% for the working memory.

The high percentage of involvement of information processing speed and working memory in MS patients could be attributed to the impairments in both the executive center and its connection loops systems. As an interruption of these loops due to white matter lesions may cause these cognitive domains impairment.

It was noted that 55.17% of the patients showed reduced percentage of conceptual responses, increased total and preservative errors scores representing concept formation impairment. While, 35% of the patients showed reduced number of categories achieved and increased trials to complete 1<sup>st</sup> set representing ability of cognitive flexibility impairment.

Moreover, 65.51% of the patients showed failure to maintain the set representing inability to sustain mental set.

The verbal fluency had been found to be sensitive to impairment of executive functioning in MS patients. It was shown that the MS patients had a poor performance in both phonemic and semantic verbal fluency compared to the controls. It was noted that 90% of the patients had impaired semantic verbal fluency, while 40% of the patients showed impaired phonemic verbal fluency as appeared in COWAT. The greater impairment on measures of semantic fluency may be indicative of additional semantic memory dysfunction too.

It was suggested that the influence of the MS disease course is evident, as the working memory, information processing speed and executive function impairment particularly the concept formation, verbal fluency were present since the early stages of the disease and showed worsening with the progression of the disease. While, the verbal and visuospatial memory and learning impairment could be present later with the disease course.

Interestingly, it was shown in the current study that there was a significant effect of interferon on cognitive performance of the treated MS patients. Moreover, it had a selective effect on cognitive domains. So it could subsequently influence the patients' quality of life especially their vocational and academic performance. It was found that the interferon-*B* could improve the performance of the visual memory and learning, working memory and executive functions. But, it has no influence on verbal memory and learning and verbal fluency.

The relationship between cognitive impairment and physical disability in MS patients has produced highly conflicting results. But, it was found in this study that there was high negative correlation between the disability and information processing as well as phonemic verbal fluency. It could be

attributed to the diffuse brain damage causing different subcortical/cortical networks disconnection involved in information processing and disability. This was supported by the finding that the both EDSS and SDMT scores were highly correlated with the total T<sub>2</sub> lesion load.

Depression itself can compromise considerably cognitive performance in MS patients. The present study showed that there was significant correlation between the depression and the concept formation ability of executive functions as well as the information processing speed. It was suggested that delayed information processing speed may interfere with the ability of patients to develop effective adaptive coping skills. In particular, problems in planning, problem solving, self monitoring and flexibility.

The present study showed that there was no significant correlation found between fatigue or duration of illness with any psychometric tests.

The tests that assess the executive functions components including the working memory, information processing speed, verbal fluency and concept formation ability were correlated to health perception, mental health composite and emotional role limitation subscales of the MSQoL-54 test in this study. Deficits in information processing efficiency and executive dysfunction had an influence on their academic achievement, household and vocational activities resulting in poor quality of life. Moreover, the executive dysfunction could influence on the general sense of life satisfaction and, not surprisingly, on the patient's emotional state.

The present study showed high positive correlation between the physical disability and the number of the relapses with the total T<sub>2</sub> lesion load assessed by 3.0 Tesla MRI.

The total T<sub>2</sub> lesion load was statistically significantly correlated with tests assessing the information processing speed, long term verbal memory

recall, visuospatial memory delayed recall, phonemic verbal fluency and cognitive flexibility of executive functions in this study. it was hypothesized that the small lesions detected mostly at 3.0 T accounted for these findings.

It was shown that the total frontal T<sub>2</sub> lesions were significantly correlated with the information processing speed, cognitive flexibility and verbal fluency in this study. It could be attributed to the disruption of white matter circuits that connect the frontal areas to other cortical areas which were responsible for executive function performance.

Moreover, the frontal T<sub>2</sub> lesions were significantly correlated to the verbal and visuospatial memory& learning in this study. As the frontal lobe function is concerned with organized learning processes such as semantic clustering for verbal and visuospatial materials, and organizational schemes are associated with better recall consistency.

The total temporal T<sub>2</sub> lesion load was highly significantly correlated with the information processing speed and the phonemic verbal fluency in the current study. The contribution of the temporal lobe functioning to the SDMT performance may be explained by that short term memory activity is required for number/symbol pairings in this task. While the correlation with the verbal fluency could be explained by that the performance of verbal fluency is dependent on the information processing speed.

It was shown that the total and long term verbal memory recall memory recall were statistically significantly correlated with the temporal T<sub>2</sub> lesion load as the word-encoding tasks give rise to activity in the left frontal and temporal lobes.

The present study showed that the cortical T<sub>2</sub> lesion load was statistically significantly correlated with the long term verbal memory recall,

phonemic verbal fluency and the cognitive flexibility of the executive function.

The affected cognitive domains were also significantly correlated with total T<sub>2</sub> lesion load. The cortical T<sub>2</sub> lesion load was highly correlated with the total lesion load in this study suggesting that the underlying pathogenic processes might be related as the cortical lesion could be due to secondary wallerian degeneration.

The brain atrophy is likely to be the consequence of diffuse demyelination and axonal loss, The present study showed that the T<sub>1</sub> hypointense lesion load was statistically significantly correlated with the information processing speed, phonemic verbal fluency, delayed recall verbal memory, short term verbal memory recall, total recall visuospatial memory recall and the cognitive flexibility of executive functions.

Moreover, the present showed that the corpus callosum thickness at the splenium was statistically significantly correlated with the information processing speed, working memory, total, long term and total verbal memory recall, total visuospatial memory recall, phonemic verbal fluency and concept formation of the executive functions. The corpus callosum thinning accounted for significant impairment in the performance of mental processing speed, working memory and verbal memory tasks as temporary storage and manipulation of new information may require rapid communication between different brain regions via white matter tracts.

The present study showed that the frontal cortical thickness was significantly correlated with total, short term verbal memory recall and total, delayed visuospatial memory. As the frontal neocortex which was activated during the encoding and consolidation process as well as managing transfer of information from working memory to long term memory and vice versa and responsible also for set shifting thinking.

Another measure of the grey matter atrophy is the third ventricular width which is increased secondary to thalamic atrophy. In this study, there was negative significant correlation between the total visuospatial memory recall and third ventricular width. The link between thalamic atrophy and memory & learning in MS could be attributed to that the thalamus is an integral component of memory and learning.

The present study showed positive significant correlation between the brain parenchymal fraction and cognitive flexibility of the executive function. While, no statistically significant difference was found between the other psychometric tests and the brain parenchymal fraction.

It is worth mentioning that cortical atrophy and central brain atrophy could occur in early MS and correlate to the cognitive impairment in MS in the early stages of the disease while the global brain atrophy could develop later in the disease. This could explain the lack of association of cognitive impairment and parenchymal brain fraction in this study due to the relatively short duration of illness of the participated patients.



## الملخص العربي

يعد مرض التصلب المتعدد من أكثر الأمراض التي تؤثر على القدرة الإنتاجية للمرضى. كما يعد الخلط للمعرفة فيما هم أعراض هذا المرض حيث تشير الإحصائيات إلى أن 54-65% من المرضى يعانون من هذا العرض ويصف كثير منهمؤلاء المرضى أن هذا العرض يعد أكثر الأعراض تأثيراً على نشاطهم اليومي. وقد استهدفت هذا الدراسة تقييم نمط الخلفية الذاكرة والقدرة على التعلم وأداء الوظائف التنفيذية في مرضى التصلب المتعدد واستكشاف العلاقة بين الأداء المعرفي والتغيرات المرضية للمخبات التصوير الرنين المغناطيسي عالية الجودة 3 تسلا. وقد اشتملت هذه الدراسة على 30 مريضاً مصاباً بمرض التصلب المتعدد المتناثر و10 من الأصحاء للمقارنة بين نتائج الاختبارات النفسية.

### وقدمت تقييم الحالات كما يأتي:

- تقييم إكلينيكي عن طريق أخذ التاريخ المرضي والفحص الإكلينيكي.
- تقييم درجة الإعاقة باستخدام مقياس EDSS.
- تقييم الأداء المعرفي والقدرة على التعلم باستخدام كل من CVLT- II , BVMT- R
- تقييم أداء الوظائف التنفيذية:
- الذاكرة العاملة باستخدام مقياس PASAT .
- سرعة معالجة المعلومات باستخدام مقياس SDMT.
- الوظائف التنفيذية باستخدام مقياس WSCT.
- الطلاقة اللفظية باستخدام مقياس COWAT
- تقييم درجة الوهن باستخدام مقياس شدة الوهن.
- تقييم الاكتئاب باستخدام مقياس بيكلاكتئاب.
- تقييم جودة الحياة لمرضى التصلب المتناثر باستخدام مقياس MSQoL -54
- بعمل الرنين المغناطيسي للمخ عالية الجودة 3 تسلا متضمنة الصور المحملة على الوقت الأول (T<sub>1</sub>) والمحملة على الوقت الثاني (T<sub>2</sub>) وصور FLAIR.

## وقد أظهرت النتائج جمالي:

- أن 80% من المرضى يعانون من ضعف في استدعاء الذاكرة على المدى الطويل فقط في حين لم يتأثر كل من استدعاء الذاكرة على المدى القصير أو استدعاء الذاكرة الكلية بينما كانت مكونات التعرف الطبيعية. حيث عزينا لانخفاض في الذاكرة على المدى الطويل في مرضى الصلابة المتعددة لضعف الاسترجاع عند ذاكرة التخزين. كما يعزى هذا لضعف أيضاً في الافتقار قدرة المريض على سرعة معالجة المعلومات.
- وجد أن 46.67% من المرضى يعانون من ضعف في استدعاء الذاكرة البصرية على المدى الطويل و 43.33% يعانون من ضعف في استدعاء الذاكرة البصرية الكلية. كما كانت مكونات التعرف الطبيعية. ويمكن تفسير ذلك لضعف الاسترجاع عند ذاكرة التخزين.
- أما فيما يتعلق بأداء الوظائف التنفيذية، فقد تبين إصابة جميع جوانب المهام التنفيذية في مرضى الصلابة المتعددة. حيث كانت أكثر المجالات التي تتعرض للإصابة هي سرعة معالجة المعلومات وتمثل 93% بينما كانت الذاكرة العاملة 90%. ويمكن أن يعزى ارتفاع إصابة سرعة معالجة المعلومات والذاكرة العاملة للإصابة بحلقات الاتصال المسؤولة عن إتقان الوظائف التنفيذية.
- كما لوحظ أن 55.17% من المرضى يعانون من نسبة انخفاض الاستيعاب الفهمي، في حين أظهر 35% من المرضى ضعف قدرة المرونة الإدراكية.
- وقد تبين أن مرضى الصلابة المتعددة يعانون من ضعف الأداء في الذاكرة اللفظية. وكذلك لوحظ أن 90% من المرضى يعانون من ضعف الذاكرة اللفظية اللاحقة أيضاً مما يعظم مؤشر اعلاضعف الذاكرة اللاحقة أيضاً.
- كما لوحظ وجود علاقة ذات دلالة إحصائية بين مسار المرض والأداء المعرفي والقدرة على إنجاز الوظائف التنفيذية. حيث تبين إصابة الذاكرة العاملة، وسرعة معالجة المعلومات والقدرة على التنفيذ وكذلك ضعف الذاكرة اللفظية منذ المراحل المبكرة من النوع الانتكاسي للمرض، وقد أظهرت نتائجاً معالته في المرضى. في حين أن إصابة الذاكرة اللفظية والذاكرة البصرية ظهرت مع النوع المتقدم من مسار المرض.
- ومن المثير للاهتمام أنه قد تبين أنها كانت تأثيراً على قرار الانتزير ونوع الأداء التنفيذي والمعرفي لمرض الصلابة المتناثر. وعلاوة على ذلك تبين وجود تحسناً انتقائياً في المجالات المعرفية حيث يمكن لقرار الانتزير ونوعاً حسناً أداء الذاكرة البصرية والذاكرة العاملة والوظائف التنفيذية. ولكن ليس لها تأثير على الذاكرة اللفظية والذاكرة اللفظية.

- وقد تبين في هذا الدراسة أنها علاقة سلبية ذات دلالة إحصائية بين ارتقا عسبة الإعاقة والقدرة على معالجة المعلومات وكذلك الطلاقة اللفظية. ويمكن أن يعزى ذلك إلى التلغاف الدماغي المنتشر بسبب اتصال متعدد الأقطاب الذي قد يتسبب في انقطاع شبكات مختلفة تحت القشرية / القشرية المسؤولة عن إتقان الوظائف التنفيذية.
- وأظهرت هذه الدراسة أنها علاقة ذات دلالة إحصائية بين اكتساب القدرة على تشكيل مفهوم الوظائف التنفيذية وكذلك سرعة معالجة المعلومات. ويعزى أن تأخر سرعة معالجة المعلومات قد تنبأ بضعف القدرة المرضية على التكيف الفعال للتطوير مهارات التأقلم.
- وأظهرت هذه الدراسة أنها لا يوجد علاقة ذات دلالة إحصائية بين إحساسنا لإرهاقنا في مرضنا بالتصلب المتناثر أو الفترة الزمنية للمرض مع أي منا لاختبار النفسانية.
- الاختبار التقييمي للوظائف التنفيذية بما في ذلك وظائف الذاكرة العاملة وسرعة معالجة المعلومات والقدرة اللفظية وتشكيل مفهوم الوظائف التنفيذية أظهر ارتباطا واضحا بمقياس MSQoL-
- 54 في هذا الدراسة، حيث كان العجز في كفاءة معالجة المعلومات والضعف التنفيذي تأثيرا على الأداء الأكاديمي والأنشطة المهنية وعلاوة على ذلك يمكن أن تؤثر الوظيفة التنفيذية على الشعور العام بالرضا عن الحياة والحالة النفسية للمريض.
- وأظهرت هذه الدراسة علاقة سلبية ذات دلالة إحصائية بين اختبار تقييم سرعة معالجة المعلومات والذاكرة اللفظية طويلة المدى والذاكرة البصرية طويلة المدى والطلاقة اللفظية والقدرة على المرونة الإدراكية في هذا الدراسة بمجموع الإصابة في صور T<sub>2</sub> ويمكن أن يعزى ذلك إلى إصابة الدوائر العصبية المسؤولة عن أداء الوظائف المعرفية والتنفيذية.
- وعلاوة على ذلك فقد أظهرت هذه الدراسة علاقة سلبية ذات دلالة إحصائية بين اختبار الذاكرة اللفظية والذاكرة الإبصارية وحجم الإصابة في الفص الجبهي للمخ.
- قد أظهرت هذه الدراسة علاقة سلبية ذات دلالة إحصائية بين اختبار سرعة معالجة المعلومات والطلاقة اللفظية مع حجم الإصابة
- بالفص الصدغي للمخ. ويمكن تفسير مساهمة الفص الصدغي لأداء مقياس SDMT هو قويا ما لذاكرة على المدى القصير بالتزواج بين العدد والرمز لهذه المهمة.
- وقد تبين أنها علاقة سلبية ذات دلالة إحصائية بين استبعاد الذاكرة اللفظية الكلية وعلما المدى الطويل والطلاقة اللفظية والمرونة الإدراكية وحجم الإصابة بالصور T<sub>2</sub> بالقشرة المخية.
- وأظهرت الدراسة أنها كسر علاقة سلبية ذات دلالة إحصائية بين معالجة المعلومات والطلاقة اللفظية واستبعاد الذاكرة اللفظية على المدى الطويل وعلما المدى القصير
- واستبعاد الذاكرة البصرية والمرونة الإدراكية من المهام التنفيذية وحجم الإصابة بالصور T<sub>1</sub> مما يؤكد ارتباط أداء المعرفي بالاداء التنفيذي بحجم ضمور المخ.

- وعلاوة على ذلك، قد أظهرت الدراسة أنها كعلاقة سلبية بين سمك الجسم والثني معسرة معالجة المعلومات و الذاكرة العاملة واستدعاء الذاكرة اللفظية طويلة الأجل والإجمالية واستدعاء الذاكرة البصرية و الطلاقة اللفظية وتشكيل مفهوم الوظيفتين التنفيذية.
- ويعزى ذلك إلى أن أداء المعرفي أو أداء التنفيذ يقد يتطلب التواصل السريع بين مختلف مناطق الدماغ عبر الجسم الثقني.
- وأظهرت هذه الدراسة أنها كعلاقة سلبية بين سمك القشرية المخية الجبهية واستدعاء الذاكرة اللفظية قصيرة الأجل والكلية و الذاكرة البصرية طويلة الأجل حيث القشرة المخية الجبهية مسؤولة عن عملية الترميز فضلا عن إدارة نقل المعلومات من الذاكر ة العاملة إلى الذاكرة على المدى الطويل وكذلك مسؤولة أيضا المرونة الإدراكية من الوظيفتين التنفيذية.
- كما وجد أنها كعلاقة عكسية بين استدعاء الذاكرة البصرية الإجمالية وعرض البطين الثالث كما عنضور المهاد ويمكن أن يعزى ذلك إلى أن المهاد هو جزء لا يتجزأ من الدائرة العصبية المسؤولة عن الذا كرة و التعلم.
- وأظهرت هذه الدراسة علاقة طردية بين حجم المخوالمرونة الإدراكية في حين لم يوجد فرق ذو دلالة إحصائية بيننا لاختبار اتالف سية الأخرى و حجم المخ.

ومما سبق نستخلص أن الخلل في الذاكرة

و القدرة على التعلم وأداء الوظيفتين التنفيذية واضح في مرضى التصلب المتناثر منذ المراحل الأولى لمننا مرضو يرتبط بشكل انتقائيا بالتغيرا تالمرضية من حيث حجم الإصابه وكذلك كضمور المخ.

## دراسة الذاكرة والقدرة على التعلم وأداء الوظيفتين التنفيذية في مرضى التصلب المتناثر: دراسة إكلينيكية وباستخدام تقنية حديثة من الرنين المغناطيسي 3 تسلا

رسالة مقدمة من

الطبيبة/ لمياء إبراهيم عبد العظيم داكر

بكالوريوس الطب والجراحة، ماجستير الأمراض العصبية والنفسية

توطئهللحصول على درجةالدكتوراه

في

**الأمراض العصبية**

تحتإشراف

**أ.د. شريف حمدي عبد المقصود**

أستاذالأمراضالعصبية  
كليةالطب – جامعةالقاهرة

**أ.د. هالة عبد المجيد شاهين**

أستاذالأمراضالعصبية  
كليةالطب – جامعة الفيوم

**د. أحمد محمد أبو موسى**

أستاذمساعدالأمراضالعصبية  
كليةالطب – جامعةالقاهرة

**أ. لؤي عزت محمود**

أستاذمساعدالأمراضالأشعة التشخيصية  
كليةالطب – جامعةالقاهرة

**كلية الطب**

**جامعة القاهرة**

**2012**